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ملخص:

ــن  ــة ع ــكريين بالسياس ــام العس ــع اهتم ــى من ــة إل ــة الحاج ــة بقضي ــغل الدراس تنش
ــا للقيــادة السياســية.  ــر الجيــش على أن يكــون تابعً ــم مدنيــة تُجْبِ طريــق آليــة تحكُّ
ــام  ــة النظ ــل خصوصي ــش في ظ ــة على الجي ــيطرة المدني ــكل الس ــن ش ــف ع وتكش
الملكــي للمغــرب، وحــدود اســتقلالية وحياديــة الجيــش في التاريــخ السياســي للبلاد، 
ــة  ــذا طبيع ــي، وك ــي والمجتمع ــط السياس ــع المحي ــش م ــل الجي ــة تفاع ــم كيفي ث
ــات  ــدى اســتجابة الجيــش لدينامي ــرًا م ــن والعســكريين، وأخي ــن المدنيي ــات بي العلاق

ــي.   ــاح الديمقراط الإص
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Abstract: 

This study is concerned with the need to deter the military’s interest in 
politics by means of a civilian control mechanism that compels the army to 
be subordinate to political leadership. It reveals the form of civilian control 
of the army in light of the privacy of the Moroccan monarchy, the limits of 
the military’s neutrality in the country›s political history, how the military 
interacts with its political environment, the nature of relations between 
civilians and servicemen, and the extent of the military›s response to the 
dynamics of democratic reform.
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